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Novembrové chryzantémy, 

drobučký dážď, smútok nevyprší. 

Novembrové chryzantémy, 

dážď ako z duší, dážď ako z duší . 

Prelúdium starej témy, 

plamene sviec dlane nezohrejú. 

Novembrové chryzantémy, 

dážď dušičkový, dážď dušičkový. 

Nikto nie je sám, 

Stretáš svojich predkov, 

tu v nás žije všetko. 

Novembrové chryzantémy 

ticho do slov nikto nepreloží. 

Zem všetko vie, nerozpráva, 

dážď ako z duší, dážď dušičkový. 

Nikto nie je sám, nikto nie je sám. 

Stretáš svojich predkov, 

tu v nás žije všetko,  

tu v nás žije všetko. 

Kamil Peteraj 

 

 

Vo filme Hobit je jedna scéna, ktorú mám veľmi rád. Členovia výpravy za 

pokladom sa dostanú do nekonečného temného lesa, ktorým prechádzajú nie-

koľko dní. Keď sa im už zdá, že blúdia stále dokola, vyšlú jedného z nich 

vyšplhať sa hore na vrchol jedného stromu a pozrieť ponad koruny, kam majú 

kráčať. Tak sa začne šplhať, až nakoniec prerazí poslednú klenbu lístia. 

A zrazu sa mu pohľad úplne mení. Z ponurého lesa sa vynorí do slnkom za-

liatej výšky, kde v diaľke jasne uvidí horu, ku ktorej putujú. A plný nádeje 

zostupuje znova do lesa, ktorý je síce rovnako tmavý, ale on si už v srdci jasne 

nesie víziu, kadiaľ ísť ďalej. 

V zhone každodenných starostí aj my potrebujeme občas zastať, vyšplhať sa 

vyššie a pozrieť sa nie iba pod nohy, ale do diaľky, či nás naša cesta vedie 

k cieľu, alebo len blúdime dookola. 

Najbližšie dni nám na takéto zamyslenie ponúkajú silný impulz. Pri návšteve 

cintorínov a zapaľovaní sviečok nám táto návšteva samotná kladie silnú vý-

zvu: čomu verím pri návšteve cintorína? Že naši zosnulí sú definitívne v mi-

nulosti, že už nie sú a nás čaká podobný osud? Alebo nás sprevádza viera vo 

večný život a zapálenie sviečky vyjadruje nielen spomienku na minulosť, ale 

aj pevnú nádej do budúcnosti tak pre našich drahých, ako aj pre nás samých? 

Ježiš povedal: „Ja som vzkriesenie a život.“ On sám vstal z mŕtvych a hovorí 

aj nám, že ten, kto v neho verí, bude žiť, aj keď umrie. A tak práve návšteva 

cintorína a odpoveď na otázku, čomu pri nej verím, môže byť tým „vyleze-

ním na strom“, ktoré nám pomôže nasmerovať našu každodennosť na to, čo 

je naozaj dôležité. 

 d.p. Ondrej Chrvala 
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ZO ZASADNUTIA OBECNÉHO ZASTUPITEĽSTVA

Starosta obce Mgr. Tibor Ležovič otvoril 

zasadnutie obecného zastupiteľstva a 

privítal všetkých prítomných.  

Starosta skonštatoval uznášania-

schopnosť obecného zastupiteľstva. 

Poslanci jednohlasne schválili 

predložený program.  

Kontrola plnenia uznesení 

Uznesením č. A5/2023/OZ-3, Obecné za-

stupiteľstvo berie na vedomie financova-
nie a výmenu hlavných ventilov na Veter-

nej ulici. Úloha trvá. 

Uznesenie č. C2/2023/OZ-3, Obecné za-

stupiteľstvo ukladá kontrolórke obce pre-

veriť zmluvy o nájme bytov a zosúlade-

nie platieb od nájomcov s platbami 

v banke, aby nevznikal deficit medzi plat-

bami a splácaním úveru za bytové domy. 

Táto úloha stále trvá. Kontrolórka obce 

Mgr. Mária Tomovičová informovala 
o preverovaní nájomných zmlúv na BD. 

Až v novembri 2023 banka oznámi výšku 

úrokovej sadzby, potom budeme poznať 

presnú sumu mesačnej splátky. Kontro-

lórka požiadala ekonómku obce o kon-

taktovanie poisťovne za účelom úpravy 

poistnej sumy z dôvodu predaja jednej 

domovej jednotky – nová zmluva ešte nie 

je doručená. Za minulé obdobie suma ná-

jomného pokrýva náklady s platbami za 

úver. Poslankyňa Ing. Jana Takáčová na-
vrhla, aby sa v rozpočte na rok 2024 od-

delili pri úvere za bytové domy náklady, 

ktoré hradí obec (za 1 odpredaný dom), 

a náklady, ktoré hradia nájomcovia. 

Búranie garáže vo dvore za zdravotným 

strediskom – úloha trvá.  

Výrub stromov na Družstevnej ulici – 

úloha trvá, dodávateľ ešte práce nedokon-
čil. 

Čerpanie rozpočtu za I.Q 2023 

Čerpanie rozpočtu za I.Q 2023 bolo 

schválené. 

Čerpanie rozpočtu za II.Q 2023 

Čerpanie rozpočtu za II.Q 2023 bolo 

schválené. 

Úprava rozpočtu 

K úprave rozpočtu mal poslanec Ing. Pe-

ter Koška, PhD., námietku, že úprava roz-

počtu len dorovnáva už vzniknuté ná-

klady. Finančné prostriedky by sa nemali 

používať skôr, ako to je schválené úpra-

vou rozpočtu. Úprava by mala riešiť aj 

očakávané náklady do konca roka. Pos-

lankyňa Ing. Jana Takáčová súhlasila a 

navrhla pripraviť novú úpravu rozpočtu 
do budúceho zasadnutia Obecného zastu-

piteľstva, ktorá by zahŕňala pokrytie zvý-

šených nákladov do konca roka, hlavne 

očakávané zvýšené náklady na energie. 

Rozpočtové opatrenia musia byť urobené 

skôr, ako bude rozpočet prekročený. Pos-

lanci odsúhlasili, že nová úprava rozpočtu 

v zmysle pripomienok poslanca Ing. 
Košku, PhD., bude predložená na najbliž-

šie zasadnutie obecného zastupiteľstva. 

Správa nezávislého auditora 

Starosta prečítal správu nezávislého audi-

tora účtovnej uzávierky obce. Obecné za-

stupiteľstvo berie správu auditora na ve-

domie 

Schválenie VZN č. 4/2023  

o určení výšky mesačného príspevku na 

čiastočnú úhradu nákladov na činnosť 

školských zariadení na území obce Abra-

hám. Poslanci VZN č. 4/2023 jed-

nohlasne schválili.  

Schválenie sadzobníka  

obecných poplatkov v obci Abrahám 

poslanci schválili sadzobník poplatkov 

s účinnosťou k 1.10.2023. 

Schválenie zmluvy  

o prevádzkovaní verejnej kanalizácie 

spol. TAVOS, a. s. poslanci jednohlasne 

schválili. 

Schválenie Zmluvy 

o zriadení vecných bremien, parc. č. 

1394/51 a parc. č. 1394/50 na LV č. 800 

na pokládku elektrického vedenia do 
zeme firmou Západoslovenská distri-

bučná . Zmluva bola schválená. 

Schválenie vstupu na po-

zemky  

Žiadosť rodiny Bacigálovej o schválenie 

vstupu na pozemky bola schválená s pod-

mienkou, že pán Pavol Bacigál s manžel-

kou uhradí sumu 1494 € za 3 zrušené par-
kovacie miesta, ktoré sú vybudované na 

obecnom pozemku a sú teda majetkom 

obce. Pán Pavol Bacigál s manželkou 

súhlasil s úhradou. 

Poslanci odsúhlasili zmenu užívania 

obecných pozemkov z parkoviska na ve-

rejné priestranstvo. Podmienkou je 

úhrada 3 parkovacích miest v hodnote vy-

číslenej z evidencie majetku obce vo 

výške 1494 € na účet obce.  

Rôzne, interpelácie občanov, 

organizácií a poslancov 

Žiadosť o majetkovo-právne vysporiada-

nie manželov Parákových, ktorých dom 

je postavený na obecnom pozemku. 

V zmysle platnej legislatívy obec môže 

pozemok jedine odpredať za cenu odsúh-

lasenú a OZ, avšak minimálna predajná 
cena je cena určená znaleckým posud-

kom. V tomto zmysle sa odpovie na ich 

žiadosť. Obecné zastupiteľstvo berie žia-

dosť na vedomie. 

Žiadosť MO MS v Abraháme o bezod-

platný prenájom kultúrneho domu. MO 
MS bol vyzvaný na podanie žiadosti 

v znení v súlade so Sadzobníkom poplat-

kov obce. 

Žiadosť domovov sociálnych služieb 

o príspevok obce na úhradu časti nákla-

dov. Starosta informoval poslancov, že 

túto problematiku riešia aj ostatné obce 

a hľadajú spoločný postup na vybavenie 

týchto žiadostí. Obecné zastupiteľstvo 

berie žiadosť na vedomie 

Poslanec Ing. Stanislav Parák požadoval 

vysvetlenie situácie súvisiacej s chýba-

ním lekára a lekárne v obci. Starosta in-

formoval, že o zrušení lekára rozhoduje 

VUC, je nedostatok lekárov. Bude napí-

saná žiadosť na VUC o prehodnotenie 

potreby lekára pre našu obec. Lekáreň 

skončila prevádzku a odovzdala priestory 

obci. Priestory boli obcou ponúknuté sie-
ťam lekární BENU a Max, ktoré zatiaľ 

neprejavili záujem o prevádzku lekárne 

v obci. 

Poslanec Ing. Stanislav Parák navrhol 

upraviť detské ihrisko pri múzeu. Sú tam 

kovové čističe topánok, ktoré sú nebez-

pečné pre hrajúce sa deti. Obec zabezpečí 

bezpečnosť detského ihriska odstránením 

alebo úpravou čističov topánok. Poslan-

kyňa Ing. Jana Takáčová poznamenala, 
že by bolo vhodné oddeliť exponáty mú-

zea od detského ihriska. Je tu nebezpe-

čenstvo úrazu a aj poškodenia exponátov. 

Poslankyňa Mgr. Natália Parák dala ná-

vrh presťahovať detské ihrisko. Navrhla 

obecný pozemok pri novej bytovej zá-

stavbe. V zimnom období sa detské 

ihrisko zatvorí, bude možnosť porozmýš-

ľať a naplánovať zmenu umiestnenia det-

ského ihriska. 

Poslanec Ing. Peter Koška, PhD., dal 

podnet na preskúmanie zmlúv s adminis-

trátorom webovej stránky obce a hľadať 

možnosti, ako znížiť náklady na túto 

stránku. 

Poslanec Ing. Peter Koška, PhD., upozor-

nil na nedostatočné dopravné značenie 

Novej ulici. 

Starosta informoval poslancov, že toto 
bude súčasťou pripravovanej pasportizá-

cie dopravného značenia v obci, ako aj 

dopravné značenie pri základnej škole. 

Poslanec Ing. Peter Koška, PhD., konšta-

toval, že suma pripravovanej pasportizá-

cie vodovodu 10 000 €, o ktorej informo-

val poslancov starosta, je veľká investí-

cia. Bolo by rozumné realizovať paspor-

tizáciu čiastočne, po častiach vodovodnej 

siete. Poslankyňa Ing. Jana Takáčová 
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navrhla, že keď sa bude zostavovať roz-
počet obce na rok 2024, treba to zapraco-

vať do rozpočtu, je to potrebná investícia. 

Poslanec Ing. Igor Bilčík mal dotaz o re-

konštrukcii plynovodov, či bude súčas-

ťou rekonštrukcie aj presun meračov 

plynu „do plota“ a kto bude znášať ná-

klady. Starosta informoval, že náklady 

znáša dodávateľ, nie občan. 

Občianka Zuzana Maneková predniesla 

svoje podnety na správu cintorína a zade-

ľovanie prác pre jej pracovnú pozíciu 

v obci. Starosta informoval prítomných, 

že správa cintorína spadá pod pracov-

níčku obecného úradu pani Katarínu Sis-

kovú, ktorá absolvovala zákonom predpí-

sané školenie, absolvovala skúšky a ná-

sledne získala osvedčenie, ktoré je nevy-

hnutné pre výkon tejto pozície. 

Konštatoval, že tento bod nepatrí na 

prejednávanie obecného zastupiteľstva 
a bude doriešený v rámci personálnych 

záležitostí na obecnom úrade. 

Občan Dušan Dobiš opätovne žiadal, že 

treba dávať návrhy, ako zvýhodniť oby-

vateľov s trvalým pobytom v obci, aby sa 

motivovali tí, čo ho nemajú, prihlásiť sa 

na trvalý pobyt, lebo obec takto prichádza 

o financie. Poslankyňa Ing. Jana Taká-

čová poznamenala, že hľadajú vhodné 

riešenia, no obec nemôže diskriminovať 
žiadne skupiny obyvateľov. Poslanci uví-

tajú návrhy od obyvateľov na túto tému. 

Pán Dobiš upozornil aj na potrebnú 

opravu zdravotného strediska, pýtal sa, či 

sa obec plánuje zapájať do výziev na re-

konštrukciu MŠ, budovanie telocvične 

v ZŠ, či zariadenia pre seniorov. Obec 

sleduje výzvy, treba spĺňať aj určité pod-

mienky, aby sa mohla zapojiť do výziev.  

Poslanec Ing. Peter Koška, PhD., navrhol 

zaviesť „Knihu prianí a sťažností“, kde 

by sa zaznamenávali požiadavky a pos-

trehy občanov a poslancov, aby tieto zos-

távali v evidencii a nezabúdalo sa na ne. 

Poslanci by prihliadali na tieto požia-

davky a zaraďovali do rozpočtu podľa 

možností financovania. 

Návrh na uznesenie 

Predsedníčka návrhovej komisie, poslan-

kyňa Ing. Jana Takáčová predniesla návrh 

na uznesenie. Uznesenie bolo schválené. 

Starosta na záver poďakoval poslancom 

za účasť na zasadnutí a zasadnutie 

poslancov obecného zastupiteľstva 

ukončil. 

Zapísala Iveta Hrubčinová 
V Abraháme, dňa 19.9. 2023 

VOĽBY DO NÁRODNEJ RADY SR V NAŠEJ OBCI  

Počet zapísaných voličov 940 

Počet zúčastnených voličov 735 
Účasť voličov v % 78,19  

Počet odovzdaných obálok na hlasovanie 

735 

Podiel odovzdaných obálok v % 100,00  

Počet platných hlasov spolu 722 

Podiel platných hlasov spolu v % 98,23 

Platné hlasy odovzdané pre poli-

tické subjekty 

SMER - SD 24,93 % počet hlasov 180 

HLAS - SD 17,86 % počet hlasov 129 
PS |12,60 % počet hlasov 91 
OĽANO A PRIATELIA, KÚ a ZA ĽUDÍ 
9,69 % počet hlasov 70 
SNS 7,89 % počet hlasov 57 
KDH 7,34 % počet hlasov 53 
SaS 6,23 % počet hlasov 45 
REPUBLIKA 5,26 % počet hlasov 38 

ĽSNS 3,18 % počet hlasov 23 
Demokrati 1,93 % počet hlasov 14  
SME RODINA 0,96 % počet hlasov 7  
SZÖVETSÉG - ALIANCIA 0,69 % počet 
hlasov 5 
KSS 0,41 % počet hlasov 3 
MySlovensko 0,41 % počet hlasov 3 

SHO 0,27 % počet hlasov 2 
Piráti |0,13 % počet hlasov 1 
PRINCÍP 0,13 % počet hlasov 1 

 

Blahoželáme Mgr. Jane Hanuliakovej, kandidátke za stranu Progresívne Slovensko, k zvoleniu za pos-

lankyňu do Národnej rady SR a želáme jej veľa úspechov v tejto náročnej a zodpovednej práci. 

 

MILÍ ABRAHÁMČANIA A ABRAHÁMČANKY, 

dovoľte mi touto cestou sa poďakovať všetkým vám, ktorí ste vo voľbách do Národnej rady Slovenskej republiky odovzdali svoj 

hlas strane Progresívne Slovensko a aj mne osobne. Zároveň ďakujem všetkým, ktorí ste prišli voliť. 
Strane Progresívne Slovensko sa podarilo dosiahnuť celkovo krásny výsledok. Teší ma, že ľudia ocenili našu slušnosť a odbor-

nosť, a verím, že za svoj hlas dostanú aj hodnotu, ktorú si naše Slovensko zaslúži. 

Odsúdili sme šírenie nenávisti a klamstiev, ktorých bolo žiaľ veľa, a mrzí ma, že ľudia im často tak ľahko podľahnú.  

Získala som mandát poslankyne NR SR a sľubujem, že ho budem zastávať najlepšie, ako len budem vedieť. Tak ako som vždy 

presadzovala transparentnosť, informovanosť a odbornosť v obecnom zastupiteľstve, tak to budem robiť aj v NR SR. Venovať sa 

budem tak ako doteraz najmä rozvoju samospráv, regionálnemu rozvoju a odstraňovaniu bariér pre ľudí so zdravotným znevýhod-

nením.  

Žijeme náročné časy, ale ak budeme pristupovať k riešeniu problémov odborne a zodpovedne, tak sa dokážeme pohnúť vpred.  

Základom pre našu budúcnosť je zostať pevne ukotvení v Európskej únii, ktorá nám od nášho vstupu pomohla miliónmi eur na 

náš rozvoj a rovnako je to aj v novom programovom období, kedy môžeme čerpať 13 miliárd eur. Tie budú napríklad rozdelené do 
životného prostredia, zlepšenia dopravy, zvýšenia konkurencieschopnosti, do sociálnej oblasti a inklúzie a mnoho iných oblastí. 

Dúfam, že nová vláda pristúpi k ich čerpaniu zodpovedne a tak, aby najväčší prínos pocítili ľudia v regiónoch po celom Sloven-

sku. Snažím sa veriť, že sa už nikdy nevrátia staré praktiky minulosti, ktoré nás stáli to, že dnes zaostávame v mnohých oblas-

tiach.  

To, čo je však dnes dôležité, je odsúdenie šírenia nenávisti a klamstiev. Snažiť sa overovať si informácie a hľadať pravdu. 

Nepodľahnúť dezinformáciám. Držať sa faktov a vedeckých poznatkov.  

Prinášajme, prosím, do spolunažívania ľudskosť a pochopenie. 

Jana Hanuliaková 
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SPOLOČENSKÁ RUBRIKA 

JUBILANTI 

 

60 rokov 

Milan Štefánik 

Zuzana Sviteková 

Milan Janík 

Miloš Áč 

Henrieta Štefániková 

Peter Bobek 

Mária Královičová 

Daniela Mišová 

Alena Hrabinská 

 

 

70 rokov 

Anna Šomodyová 

Vladimír Jucha 

Alena Hudcovská 

Vladimír Cmero 

Mária Štefunková 

 

80 rokov 

Dagmara Čambálová 

Jarmila Dubovská 

 

Jubilantom srdečne  

blahoželáme! 

 

  

 

 

MANŽELSTVO UZATVORILI :  

 

Ing. Matúš Bilčík a Ing. Terézia Čačková 

Martin Matejík a Tatiana Nagyová 

Bc. Martin Ilavský a Mgr. Beáta Kavická 

Michal Šiška a Ing. Nikola Puterová 

 

 
 

 Novomanželom srdečne blahoželáme! 

 

 
 

OPUSTILI NÁS :  

Královičová Anna 
vo veku 89 rokov 

Valentová Mária 
vo veku 76 rokov 

Gašparovič Jaroslav 
vo veku 64 rokov 

Ležovič Stanislav 
vo veku 83 rokov 

 

Kováčik Daniel 
vo veku 60 rokov 

Lučanský Jozef 
vo veku 78 rokov 

Vaculíková Terézia 
vo veku 89 rokov 

Bilčíková Mária 
vo veku 89 rokov 

 
Odpočívajte v pokoji ! 

 

 

 

Ak nedokážete žiť bezo mňa,  
nechajte ma žiť vo vašich 

očiach, mysliach,  
dobrých skutkoch.  

Hľadajte ma v ľuďoch,  

ktorých som poznal. 

Objímte niekoho, 

 a dajte mu všetko,  

čo by ste chceli dať mne.  

Láska nezomiera, ľudia áno.  

 

 

 

NARODILI SA:  

 

Sofia Šofranková  

Viktória Šofranková 

rodičia Tomáš Šofranko a  

Lucia Linková 

 

Amélia Mišovičová 

rodičia Ing. Tomáš Mišovič a  

Ing. Lucia Mišovičová 

 

Vítajte medzi nami! 

 
 

 

Vitaj medzi nami! 

 

 

Babie leto prináša pekné dni v jeseni. 

† 

Za peknou jeseňou nasleduje tuhá zima a úrodný rok. 

† 

Dlhá jeseň, krátka zima. 

 † 

 Aká jeseň, taká jar. 
 

 

https://www.zones.sk/kalendar-udalosti/pranostiky/41-babie-leto-prinasa-pekne-dni-v-jeseni/
https://www.zones.sk/kalendar-udalosti/pranostiky/42-za-peknou-jesenou-nasleduje-tuha-zima-a-urodny-rok/
https://www.zones.sk/kalendar-udalosti/pranostiky/44-dlha-jesen-kratka-zima/
https://www.zones.sk/kalendar-udalosti/pranostiky/45-aka-jesen-taka-jar/
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MIESTNY ODBOR MATICE SLOVENSKEJ V ABRAHÁME 

 

MATIČIARI A ŽIACI ZÁKLADNEJ ŠKOLY NA SPOLOČNOM VÝLETE... 

21. júna 2023 sme sa v ranných hodi-

nách vybrali na celodenný výlet, ktorý 

bol organizovaný pre členov Miestneho 

odboru Matice slovenskej v Abraháme 

a žiakov Základnej školy Michala Ta-

reka v Abraháme pod názvom „Po sto-

pách slovenských národných budite-

ľov“... 

Naša prvá cesta viedla do obce Majci-

chov, kde sme navštívili pamätnú izbu 

Jána Palárika a na cintoríne hrob Jána 

Palárika. Na hrobe sme zapálili kahan 

a minútou ticha si spoločne uctili jeho 
pamiatku. Sprievodcami nám boli žiaci 

Základnej školy Jána Palárika v Majci-

chove, ktorí nás oboznámili so životom 

a dielom tohto významného katolíckeho 

kňaza, spisovateľa, dramatika, novi-

nára, národného buditeľa, národovca, 

ktorý pôsobil aj v našej obci. 

Ďalej naša cesta viedla k súsošiu An-

tona Bernoláka v Trnave. Tu predsed-
níčka MO MS prečítala životopis An-

tona Bernoláka a položila k súsošiu 

venček od abrahámskych matičiarov. 

Minútou ticha sme si uctili pamiatku 

tohto významného rímskokatolíckeho 

kňaza, jazykovedca a kodifikátora prvej 

spisovnej slovenčiny (bernolákovčiny).  

Podľa pripraveného harmonogramu 

naša cesta ďalej viedla do obce Hlboké, 

kde nás „Pamätnou izbou Jozefa Mi-

loslava Hurbana“ sprevádzal miestny fa-

rár Mgr. Juraj Šefčík. Podrobne nás 
oboznámil so životom a dielom J.M. 

Hurbana, prvého predsedu SNR, spiso-

vateľa, novinára, politika, autora 

životopisu Ľudovíta Štúra. Po návšteve 

pamätnej izby sme si prezreli aj farský 

kostol v Hlbokom. Na cintoríne sme sa 

poklonili pamiatke J.M. Hurbana pri za-

pálenom kahane. 

Našou poslednom zastávkou na celo-

dennom výlete bola Dobrá Voda. Tu nás 

v pamätnej izbe Jána Hollého privítala 

a sprevádzala pracovníčka obecného 

úradu Mgr. Marta Kopálová. Po dôklad-

nom výklade a prezretí pamätnej izby 

sme navštívili cintorín na Dobrej Vode, 

kde je Ján Hollý pochovaný. Pri zapále-

nom kahane sme si minútou ticha uctili 

pamiatku tohto významného rímskoka-
tolíckeho kňaza, najvýznamnejšieho 

slovenského básnika v bernolákovčine 

a predstaviteľa národného obrodenia. 

Čas už riadne pokročil a spolu s deťmi 

sme boli aj od horúčav riadne vyčerpaní, 

tak sme hľadali miesto, kde sa dá v po-

koji občerstviť a nasýtiť. Útočiskom 

nám bola miestna reštaurácia s veľkou 

terasou, kde naše matičiarky priprave-

nými špekáčikmi, domácimi koláčmi 
a zákuskami všetkých pohostili. Nechý-

bala ani kávička a samozrejme chladené 

pivko a kofola z miestnej reštaurácie. 

Dostatok bol pre všetkých a aj pre za-

hraničných turistov, ktorí s nami stolo-

vali. Im naše domáce koláče obzvlášť 

chutili. Deti si v miestnej reštaurácii za-

hrali biliard a potom sa už všetci tešili na 

návrat domov.  

V klimatizovanom autobuse bolo veľmi 

príjemne. Cesta nám ubehla rýchlo 

a takmer po deviatich hodinách sme boli 

opäť v našom rodnom Abraháme. 

Bol to výlet plný vzácnych okamihov, 

vzájomného rešpektu a ohľaduplnosti. 

Žiaci základnej školy si zaslúžia poďa-

kovanie, pretože sa správali poslušne, 

rešpektovali pokyny organizátorov. Sl-

nečné lúče nás potrápili, pretože teploty 

sa šplhali k dosť vysokým hodnotám. 

Dodržiavali sme však pitný režim, vzá-

jomne sme na seba brali ohľad a podľa 

možnosti aj oddychovali. Veľmi dobré 

spolužitie rôznych generácií, mladej 

a tej skôr narodenej. Takto by to v živote 

malo fungovať. A ja si myslím, že taký-

mito spoločnými výletmi sa to aj nášmu 

MO MS v Abraháme darí. 
Anna Klementová 

predsedníčka MO MS Abrahám   
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VÝSTAVA V KLUBE MATICE SLOVENSKEJ

V 

obci Abrahám sme zaviedli tradíciu vý-

stav počas hodových dní. Nebolo to inak 

ani v tomto roku, keď sme nainštalovali 

výstavu pod názvom 160 rokov Matice 
slovenskej spojenú s 23-ročnou 

činnosťou MO MS v Abraháme a abra-

hámskymi výšivkami. 

Záujem o výstavu bol ako zo strany oby-

vateľov, tak aj ich hodových hostí, ktorí 

si so záujmom prezreli 29 nainštalova-

ných panelov. Prevažná časť bola veno-

vaná našej činnosti za uplynulých 23 ro-

kov, významu a poslaniu Matice sloven-

skej. Nechýbal ani životopis prvého pred-

sedu Matice slovenskej Štefana Moyzesa, 

propagácia novín, kníh a rôznych časopi-

sov vydávaných Maticou slovenskou. 

Významnú a pútavú časť výstavy tvorili 

výšivky našich mám, starých a prastarých 
mám, ktoré sú naším nevyčísliteľným bo-

hatstvom a dedičstvom. 

Výstavu v sprievode pedagogických pra-

covníkov navštívilo aj 150 žiakov Zá-

kladnej školy Michala Tareka v Abra-

háme. Tešíme sa spolupráci so 

Základnou školou Michala Tareka, pre-

tože máme veľa spoločných akcií. Aj v 

tomto roku to bol spoločný výlet „Po sto-

pách slovenských národných buditeľov”, 
„Čaro slova”, spoločné kladenie venčeka 

k buste Michala Tareka. Žiaci kultúrnym 

programom spestrujú akcie poriadané 

MO MS. 

Hodové dni sú za nami, výstava je ulo-

žená v depozite a my rozmýšľame, aká 

úloha z plánu našej činnosti bude ďalej. 

Onedlho bude pamiatka zosnulých, a tak 

nás čaká brigáda na cintoríne a príprava 

adventného venca. 
Veríme, že všetko sa nám podarí splniť, 

veď našim matičiarom elán a chuť do 

práce nechýba, za čo im patrí veľká 

vďaka. 

Anna Klementová 

predsedníčka MO MS Abrahám 
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VATRA ZVRCHOVANOSTI V GALANTE

Členovia MO Matice slovenskej v Abra-

háme sa každoročne na pozvanie organi-

zátorov zúčastňujú na Vatre zvrchova-

nosti v Galante. Nebolo to inak ani v 

tomto roku, keď organizátori zvolili net-

radičné miesto, a to v galantskom 

amfiteátri. Počasie nám veľmi neprialo, 

program jednotlivých vystupujúcich nás 

však neodradil od účasti.  

Hlavným organizátorom bol MO MS v 

Galante, predseda Ing. Ľubomír Kmeť 

predniesol slávnostný príhovor. 

Účastníkom sa prihovoril aj primátor 

mesta Galanta Mgr. Peter Kolek a pod-

predseda SNS a primátor mesta Holíč 

Zdenko Čambal. 
Po príhovoroch prišiel na rad kultúrny 

program, v ktorom vystúpili SZ Važina 

Šoporňa, Nádej Košúty, Krojovanka Ze-

mianske Sady, FS Jatelinka a spevácky 

zbor Zora z Vojvodiny v Srbsku, ktorý 

zožali obrovský potlesk. 

Po oficiálnej časti v kultúrnom programe 

vystúpil spevácky súbor Slnečnice z Du-

najskej Stredy. Svojím repertoárom 

piesní vyburcoval matičiarov do tanca. 

Samozrejme, že nechýbali ani naši mati-

čiari, ktorí, ako už býva zvykom, opúš-
ťajú podobné akcie medzi poslednými. A 

nebolo to inak ani teraz. Ďakujeme za po-

zvanie MO MS v Galante a tešíme sa na 

ďalší ročník.  

Anna Klementová 

predsedníčka MO MS Abrahám  

VATRA ÚSTAVY 2023 V ABRAHÁME 
V obci Abrahám je už dlhoročnou tradí-

ciou zapaľovanie „Vatry Ústavy SR“ v 

priestoroch športového areálu. Nebolo to 

inak ani 1. septembra 2023, keď za spolu-
práce obce Abrahám a MO Matice slo-

venskej sa táto akcia uskutočnila. 

Po krátkom úvode a privítaní hostí pred-

sedníčkou MO MS Abrahám Annou Kle-

mentovou zaznela hymna Slovenskej re-

publiky a príhovor starostu obce Mgr. Ti-

bora Ležoviča. 

Ctené dámy, vážení páni, hostia, milí ma-

tičiari! 

Pred 31 rokmi prijala vtedajšia Slovenská 
národná rada v jej historickej budove Ús-

tavu SR. Preambula našej ústavy sa odvo-

láva na kresťanské, cyrilo-metodské hod-

noty. Je namieste otázka, ako k nám z 

hĺbok minulosti zaznieva Metodovo na-

pomenutie vladárom: „...každý vladár má 

podlžnosť poznať boží svätý zákon a 

všetkým každý deň prikazovať, aby neub-

ližovali slabším...“.  

Tieto slová platia aj dnes ako ideál práva, 

ktoré obmedzuje silných a chráni slab-
ších. V ústave nejde len o jednotlivé 

články, no v nemalej miere ide o nepísané 

tradičné, mravné, sociálne, kultúrne a 

ďalšie hodnoty. Zostáva nám veriť, že 

Slovensko zostane verné cyrilo-metod-

ským tradíciám a voliči na Slovensku sa 

aj s podporou Matice Slovenskej roz-

hodnú pre pozitívnu zmenu. 

Po vyše 30 rokoch je situácia v našej 

vlasti ešte vypätejšia, čo našim občanom 

nepridáva na pokoji a životných istotách. 

Pred 31 rokmi sme sa tešili z prijatia Ús-

tavy, túžili sme po slobode, lepšom živote 

a pokoji.  

Ako starosta obce sa Vám prihováram 

práve z tohto pohľadu vnímania významu 

ústavy, v ktorej je vyjadrená prirodzená 

suverenita národa, občana, štátu, ústav-

nosť a právnosť štátnych orgánov, slo-
boda myslenia a vyznania, demokracia, 

súdna ochrana občana, sociálna spravod-

livosť, úcta človeka k človeku. 

Máme samostatný štát, máme ústavu a 

máme aj túžbu po skutočnej vlasti. Brány 

do skutočnej a milovanej vlasti by nám 

malo otvárať plné rešpektovanie ústavy 

všetkými občanmi, no najmä štátnymi or-

gánmi, politikmi, aby nasledujúce poko-

lenia mali istotu, že Slovensko je ich 

šťastným domovom a milovanou vlas-

ťou. 

Vážení spoluobčania, ctení hostia, 

každoročne a dnes je to už po 31. raz, čo 

si pripomíname tu na športovom areáli 

prijatie tohto zákona zákonov, ako sa 
u nás hovorí Ústave Slovenskej repub-

liky.  
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Želám spoločne nám všetkým, aby sme 
naďalej žili vo vlasti s demokratickou ús-

tavou, ale aj s demokratickou ústavnos-

ťou. Všetkým nám musí ležať na srdci 

rešpektovanie ústavy a ústavnosti rov-

nako ako jestvovanie nášho samostat-

ného, suverénneho štátu, pretože jedno s 

druhým bytostne súvisí. 

Chcem vyjadriť presvedčenie, že nech už 

vzíde z budúcich volieb akákoľvek vláda, 

tak bude dodržiavať ústavu tak, ako je na-

písaná a ako bola schválená. Predčasné 

parlamentné voľby by mali priniesť obča-
nom očakávanú zmenu k lepšiemu, aj 

keď turbulentné udalosti v spoločnosti v 

poslednom období však túto nádej osla-

bujú. Mám pocit, že za posledné obdobie 

sa na to nekladie tá správna váha a akosi 

sa na ústavu v dnešnej spoločnosti za-

búda, a niekedy mám pocit, že sa to deje 

aj v politike a medzi politikmi, ktorí sú tí 

prví, ktorí by mali ústavu presadzovať a 

rešpektovať! Prijatie ústavy bolo bezpo-

chyby významným krokom na ceste k do-
siahnutiu štátnej nezávislosti, ktorá sa za-

vŕšila prijatím ústavného zákona!  

Tieto priestory a samotný športový areál 

vytvárajú veľký predpoklad, aby sme tu 

spoločne a príjemne strávili dnešný večer 

a v budúcich rokoch si tiež v takejto prí-

jemnej atmosfére pripomínali s radosťou 

prijatie našej Ústavy SR.  

Týmito slovami ukončil prejav starosta 

obce. 

Svojou prítomnosťou nás poctil tajomník 

Matice slovenskej Mgr. Peter Schvantner, 

zároveň riaditeľ Domu Matice slovenskej 

v Galante, ktorý spolu so starostom obce 

Mgr. Tiborom Ležovičom vatru zapálili. 
Počas horenia vatry sa areálom niesla ma-

tičná hymna „Kto za pravdu horí”, ktorú 

sme si spoločne zaspievali. 

Medzi ďalšími pozvanými hosťami bol 

PaedDr. Martin Bodis, PhD., predseda 

KR MS TT SK, a riaditeľ ZŠ Jána Palá-

rika v Majcichove, delegácia matičiarov z 

MO MS Sládkovičovo s predsedom Vla-

dimírom Švončinárom, delegácia z MO 

MS Veľké Úľany, predseda MO MS v 

Galante Ľubomír Kmeť, čestný člen MO 

MS v Abraháme Mgr. Štefan Murárik, 
správca farnosti Abrahám d.p. Ondrej 

Chrvala, Mgr. Marian Hrbán, riaditeľ ZŠ 

Michala Tareka v Abraháme, predsed-

níčka OR SNS PaedDr. Slávka Kramá-

rová, riaditeľka ZŠ s MŠ Karola Kuffnera 

v Sládkovičove. 

Ako už je v našej obci tradíciou, po ofi-

ciálnej časti nasledovala zábava. Do tanca 

a na počúvanie hrala hudobná skupina 

„Náhoda Song”. Nezabudli sme ani na 
občerstvenie, pretože Abrahámčania sa 

zároveň lúčili s prázdninami a odchádza-

júcim letom. 

Podujatie bolo spestrené losovaním po-

zvánok so súpisnými číslami rodinných 

domov v našej obci. Starosta obce, obec 

Abrahám a členovia výboru MO MS v 

Abraháme venovali do zlosovania 12 

cien, ktorými potešili 12 rodín v našej 

obci. 

Pekné počasie, množstvo účastníkov, prí-

jemná hudba, to všetko je odmenou orga-
nizátorom za množstvom vykonanej 

práce.  

Poďakovanie patrí zamestnancom obce 

za prípravu areálu, ale hlavne členom MO 

Matice slovenskej v Abraháme, ktorí po-

stavili vatru, zabezpečili obsluhu v bufe-

toch a hlavne hladký a nerušený priebeh 

celého slávnostného podujatia.  

Na druhý deň po akcii našich matičiarov 

čakalo upratovanie športového areálu, a 

že to zvládli na výbornú, sa môžete pre-
svedčiť aj na priložených fotografiách. 

A čo je najdôležitejšie? 31. raz sme si 

pripomenuli prijatie Ústavy SR a jej ne-

zastupiteľnú úlohu pre našu vlasť, čo v 

slávnostnom prejave zdôraznil aj starosta 

obce. 

Veríme, že táto tradícia bude v našej obci 

pokračovať a po roku sa na podobnej ak-

cii v dobrom zdraví stretneme. 

Anna Klementová 

predsedníčka MO MS Abrahám 

 

MATERSKÁ ŠKOLA V ABRAHÁME 

Padá lístok v jeseni... 

Leto a prázdniny sú už neodvratne za 

nami, aj keď počasie nám stále dokazuje, 

že leto sa ešte neskončilo. V kalendári sa 

už začala jeseň a s ňou sa začal aj nový 

školský rok 2023/2024.  

Akousi tradíciou sa stalo organizovanie 

brigády na začiatku školského roka. 

Takže 1.9., v deň štátneho sviatku, sa 

väčšina rodičov stretla a spoločne upra-

vila vonkajšie prostredie MŠ. Týmto 

chcem poďakovať p. Ing. Magdaléne Ro-

man za zorganizovanie a rodičom za 

účasť.  
Nástup do materskej školy je dôležitým 

medzníkom v živote dieťaťa i rodiča. 

Adaptácia na materskú školu neprebieha 

vždy hladko, niekedy ju sprevádzajú ťaž-

kosti spojené s odlúčením. Sme radi, že 

adaptačný proces a odlúčenie od rodičov 

naše novoprijaté deti postupne zvládajú. 

A keď aj niekto ešte poplače, naše pani 
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učiteľky majú profesionálny a priateľský 
prístup, ktorý pomáha zvládnuť dieťaťu 

ich počiatočnú neistotu.  

Neodmysliteľnou súčasťou tohto procesu 

je cvičenie, ktoré pomáha dieťaťu utíšiť 

sa a relaxovať.  

V tomto školskom roku sa naša MŠ sa 

orientuje na osobnostný rozvoj dieťaťa, 

hlavne v oblasti kultúrneho, sociálneho 

a morálneho rastu. Ako škola, ktorá sa 

sústreďuje na umenie v rôznych podo-

bách, podporujeme realizáciu aktivít na 

rozvoj estetického cítenia, vzťahu k 

hudbe, literatúre, divadlu, tancu, výtvar-

nému umeniu tak, aby mohli deti v tomto 

citlivom veku zažiť čo najviac podôb a 

druhov umenia. K tomuto zámeru sa sna-

žíme prispôsobiť aj prostredie MŠ, aby 

bolo estetické a stimulujúce. Keďže cie-

ľom našej MŠ je:  

• možňovať deťom rozvíjať svoj kul-
túrny obzor, rešpektovať všeľudské 

etické hodnoty, rozvíjať u detí sociálne a 

umelecké cítenie,  

• rozvíjať u detí emocionálnu inteligen-

ciu, pestovať a rozvíjať cit ku kráse, kul-

tivovať a rozvíjať osobnosť dieťaťa pro-

stredníctvom umenia. 

 
Preto sa okrem iného snažíme priniesť 

deťom kultúru a umenie do MŠ aj diva-

delnou formou. Tešíme sa na bábkové di-

vadlo RATATAJ, ktoré nás navštívi 

26.10. s predstavením O Kvakovi 
a Čľupkovi. 16.11. zas plánujeme vý-

chovný koncert Ako usínajú stromy 

a 14.12. uvidíme Vianočnú rozprávku, 

ktorou nás poteší divadielko Spoza voza. 

Ale aby sme nezabudli aj na našich 

starkých. Prídeme ich 25.10. pozdraviť 

do KD s krátkym programom, ktorý si 

pripravia deti z veľkej triedy.  

No a 16.10. budeme mať výnimočný deň, 

ktorý už všetci poznáme pod názvom 

„Rozlúčka so záhradou “ a ktorý sa teší 

veľkej obľube. Pomocou celého kolek-

tívu MŠ sa premení prostredie škôlky na 

veľkú jesennú záhradu. Pomocou šikov-

ných ručičiek detí a rodičov vzniknú 

z prírodnín veselé postavičky, strašidelné 

tekvice, zeleninové príšery, ovocní paná-

čikovia... a mnoho iných zaujímavých ve-
cičiek, ktoré budú hrdo vystavení na vý-

stavke , na terase, aby ich videl každý, kto 

sa chce potešiť. 

Deti si odmerajú svoju fyzickú zdatnosť 

a statočnosť pri plnení zaujímavých úloh, 

ktoré im priblížia náročnú prácu v zá-

hrade (vyberanie mrkvy zo záhrady, pre-

nášanie kapusty...), alebo aj ochutnávky 

ovocia a sladkých dobrôt z nich vyrobe-
ných. Veríme, že aj tento deň bude výni-

močný a plný dobrodružstiev a dobrej ná-

lady, ktorú nám vylepšia aj pečené zemia-

čiky s maslom, bylinkové čajíky od na-

šich kucháročiek a zdravé maškrty 

napečené z lásky od rodičov pre naše deti.  
Keď už teda vládne pani Jeseň, prajeme aj 
Vám množstvo vitamínov z ovocia a zele-
niny z Vašich záhrad, veľa pozitívnej ener-
gie a nášmu kolektívu pre úspešný začiatok 

nového školského roka veľa pracovného 

elánu. 

Monika Kakviczová 

učiteľka materskej školy 

VEĽKÉ ĎAKUJEME 

Jeseň sa vkráda nielen do prírody, ale aj 

do našich životov. Čas zbierať a užívať 

si plody svojho života sa naklonil aj k dl-

horočnej členke nášho kolektívu. Irenka 
Barčáková po viac ako 30 rokoch práce 

v našej materskej škole odchádza do dô-

chodku, a preto by sme jej radi za všetku 

jej prácu, úsilie a lásku, ktorú dávala na-

šim deťom, povedali: ĎAKUJEME. Jej 

práca sa týkala nás všetkých, detí od 3 

rokov až po dôchodcov. Organizovala 

prácu v kuchyni tak, aby sme vždy mali 

ten najdôležitejší základ, vďaka ktorému 
môže byť človek spokojný ‒ plné 

brušká. Ale nielen to. Deti vždy milovala 

a tie ju nikdy nevideli nahnevanú, či za-

mračenú. Poznali ju ako tetu Irenku, 

ktorá ich vždy s úsmevom na tvári priví-

tala, povzbudila (nielen k jedlu) a po-

chválila. Neraz im tajne dala do skrinky 
malé prekvapenie, ktorý bol pre deti ako 

malý poklad. Často priniesla maškrtu, 

len tak, pre potešenie a naše deti sa jej 

často zverili aj so svojimi detskými sta-

rosťami či radosťami... Aj personál MŠ 

sa na ňu mohol spoľahnúť, najviac pri 

prípravách mimoriadnych dní, kedy nám 

vždy ochotne a rada pomáhala organizo-

vať naše akcie tak, aby dopadli čo naj-

lepšie.  

Ďakujem Ti, Irenka, za všetko, čo si 

v našej škôlke urobila. Neodchádzaš len 

ako zamestnanec, ale aj ako členka našej 

rodiny. Sme radi, že si bola jednou z nás, 

že si tu s nami prežívala všetko dobré aj 
zlé, že si nám pomáhala a potichu nás 

podporovala vo všetkom, čo sme si pre 

deti vymysleli, aj keď si s tým potom 

mala prácu navyše. A veríme, že nás 

rada navštíviš aj v teraz, keď nastal čas, 

aby si si užívala krásy jesene života. Vy-

chutnaj si čas oddychu v pohode 

a zdraví.  

Za kolektív malých aj veľkých škôlkarov 

Julka Baňasová 

riaditeľka MŠ Abrahám 
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. ZÁKLADNÁ ŠKOLA MICHALA TAREKA V ABRAHÁME 

Slávnostné otvorenie škol-

ského roka 2023/2024 

Dňa 4.9.2023 sa opäť otvorili brány 

našej základnej školy. Všetkým žia-

kom prajeme úspešný štart do no-

vého školského roku. Nech sa im po-

čas celého roka darí objavovať nové 

vedomosti. Zvlášť želáme prváči-

kom, aby sa škola stala pre nich bez-

pečným miestom, kde okrem vedo-

mostí získajú aj nové priateľstvá.  

Kolektív ZŠ 

 
 

VYBRALI NÁS! 

Radi by sme vzbudili kreativitu a výtvarné uvažovanie 

našich žiakov a žiačok. Preto sme sa koncom minulého 

školského roka prihlásili do výtvarno-edukačného pro-

jektu Slovenskej národnej galérie SNG/KIA – Generátor 

inšpirácie.  

S radosťou oznamujeme, že sme boli vybraní, ako 

jedna zo 100 škôl z celého Slovenska. 

Pre našu školu sme získali: 

•  vypracované edukačné námety na výučbu výtvarnej výchovy na 2. stupni; 

• výtvarný materiál na realizáciu tvorivých aktivít; 

•  kvalitné reprodukcie výtvarných diel a metodickú príručku pre učiteľov s pojmo-

vým slovníkom pre žiakov; 

•  metodické školenie a možnosť konzultácií so SNG. 

V nasledujúcich dňoch nám SNG zašle krabicu (v hodnote približne 300 €) plnú vý-

tvarného materiálu a nápadov na tvorivé a edukačné aktivity. Kreatívna súprava bude 

inšpirovaná dielami najvýznamnejších slovenských výtvarníkov, napr. Ladislava 

Medňanského. 

Mgr. Erika Košková 

koordinátor projektu 
 

LEBO NÁM ZÁLEŽÍ... 

Radi by sme Vám oznámili, že našu školu vybrala odborná komisia v rámci grantového 

programu Nadácie Kaufland: „Hravo o ekológii a zdravej výžive s Kauflandom“. 
Do grantovej výzvy sa zapojili p. učiteľky Mgr. E. Košková a Mgr. L. Krčmáreková s 

projektom Ekozáhradka – Bylinkovo. Tento projekt sa uskutoční vďaka podpore Na-

dačného fondu Kaufland. Vďaka finančnej výhre 400 € vybudujeme v spolupráci so 

žiakmi v areáli školy vyvýšené záhony s bylinkami. 
  

MEMORIÁL LADISLAVA 

JÓZSU 

Dňa 20.9.2023 sa OFK Abrahám 

Hoste sa zúčastnil na futbalovom 

turnaji prípraviek, v Sládkovičove 

‒ Memoriál Ladislava Józsu. Naši 

žiaci obsadili 5. miesto. 

 Mgr. Marian Hrbán 

SOVIČKY, MÚDRE 

HLAVIČKY 

Dňa 22.9.2023 žiaci z krúžku Sovičky, 

múdre hlavičky v rámci spolupráce 

s miestnou knižnicou vyrábali malé 
tekvičky. Tvorenie sme si spríjemnili 

čítaním z rozprávkovej knižky. Ďaku-

jeme našej knihovníčke p. Viskupičo-

vej za spoločné aktivity a občerstve-

nie. 

PaedDr. Marta Vargová  

 VÝSTAVA 

V KLUBE  

MATICE SLO-

VENSKEJ 

V utorok 

26.9.2023 sme pri-

jali pozvanie 

z MO MS v Abraháme prísť a pozrieť si 
výstavu pod názvom 160. rokov Matice 

slovenskej spojenú s 23-ročnou činnosťou 

MO MS v Abraháme a abrahámskymi vý-

šivkami. Ďakujeme za možnosť obozná-

miť sa s históriou a činnosťou MO MS, 

ďakujeme aj pani predsedníčke Anne Kle-

mentovej za jej prácu a pútavé slová, kto-

rými nám spríjemnila spoločne strávený 

čas. Už teraz sa tešíme na ďalšie stretnutie.  

Žiaci ZŠ 

 

  

 

134. VÝROČIE NARODENIA MONS. DR. MICHALA TAREKA  

Dňa 29.9.2023 sme sa žiaci všetkých ročníkov a pedagogický kolektív stretli na školskom dvore, kde 

sme si minútou ticha pripomenuli 134. výročie narodenia Mons. Dr. Michala Tareka. Riaditeľ základ-

nej školy Mgr. Marian Hrbán, pán starosta Mgr. Tibor Ležovič a predsedníčka MO MS v Abraháme 

pani Anna Klementová nám podrobne porozprávali o živote Mons. Dr. Michala Tareka a jeho prínose 

pre Abrahám.  

Od roku 2006 nesie naša škola po Mons. Dr. Michalovi Tarekovi meno. 

Kolektív ZŠ 
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ODPADnem 

Projekt ODPADnem z Abrahámu prinie-

sol do našej obce veľa nového. Vďaka fi-

nančnej podpore z Participatívneho roz-

počtu Trnavskej župy sme získali 1950 

eur. 

 
Počas jari sme spolupracovali so Základ-
nou školou Michala Tareka v Abraháme. 

S deťmi sme vyrábali mydielka, jedlú 

plastelínu a učili sa triediť odpad. Hravou 

formou sme založili vermikompostér a 

diskutovali sme, prečo je dôležité separo-

vať bioodpad. Vyrábali sme ručný papier. 

Nakupovali sme s myšlienkou tvorby čo 

najmenej odpadu. Označili sme koše na 

separovaný odpad kresbami žiakov, aby 

detskou rečou chápali, čo patrí do papiera 

a čo do plastov. 

V máji sme vďaka neoceniteľnej pomoci 
dobrovoľníkov, rodičov a pedagógov zre-

novovali záhony pred základnou školou. 

Počas viacerých brigád sa upravil povrch, 

vysadili sme desiatky kvetov, kríkov a ci-

buľovín. Plochy sme zamulčovali. Kúpila 

sa zberná nádoba na dažďovú vodu. Na-

koniec sme osadili hmyzí domček pre 

opeľovače.  

Ďakujem všetkým, ktorí sa podieľali na 

tejto výsadbe a pravidelnému polievaniu 

počas leta ‒  nebolo vás málo.  

Projekt ODPADnem z Abrahámu sme 

ukončili kurzami pre verejnosť. Jedným z 

kurzov bol kurz šetrného prania, kde sme 

sa dozvedeli, ako si doma jednoducho vy-

robiť prací gél a ako účinne čistiť domác-

nosť bez používania silnej 

chémie.  

Poslednou bodkou projektu 

boli Ekodielničky v Abra-

háme, kde sme sa naučili jed-

noducho si vyrobiť nákupnú 

tašku zo starého trička, gu-

mičky do vlasov a záložky do 

knihy z darčekových tašiek.  

Ďakujem všetkým Vám, ktorí 

ste nám pomohli toto všetko 

zrealizovať, a rovnako Vám, 
ktorí ste boli krásnou súčasťou 

tohto projektu.  

Verím, že každý, kto mal záu-

jem, si domov odniesol nové 

myšlienky, nápady alebo 

motiváciu žiť vedomejšie. Každý z nás 

môže prispieť k lepším výsledkom, či už 

zodpovednejšou separáciou alebo inými 
činmi.  

Materiál na workshopy, zeleň a stavebný 

materiál bol financovaný z Participatív-

neho rozpočtu Trnavskej župy. Lektoro-

vanie kurzov bolo realizované bez ná-

roku na honorár.  

Magdaléna Roman 

ODPADY V ČÍSLACH 

Každý druhý týždeň sa nám naskytne prí-

ležitosť vidieť obec posiatu smetnými ná-

dobami. Niektorí z nás ich naplnia tak, že 

ich objem nestačí a na prvý pohľad je 

zrejmé, že v triedení odpadu existujú me-
dzi obyvateľmi zásadné rozdiely. V tejto 

súvislosti sa mi často natíska otázka, či si 

uvedomujeme, že v závislosti od vysepa-

rovaného množstva odpadu, je určovaná 

výška poplatkov za jeho likvidáciu. 

Vzhľadom na fakt, že za rok 2022 máme 

percento vytriedenia iba 30,33 (napr. 

Hoste 61,01 %, Pusté Úľany 50,32 %, 

Majcichov 46,87 %, Malá Mača 52,85 

%), následkom čoho sme sa takmer do-

stali na úroveň pre vyššie poplatky do En-

vironmentálneho fondu, sa Vám pokúsim 
túto problematiku priblížiť. 

Začnime definovaním odpadu, ktorý je v 

zmysle zákona o odpadoch hnuteľná vec 

alebo látka, ktorej sa jej držiteľ zbavuje. 

Jednoducho povedané, odpad je akákoľ-

vek vec, ktorú už nevyužívame a nemá 
pre nás význam, takže sa jej chceme zba-

viť.  

Za nakladanie s odpadom, respektíve ko-

munálnym odpadom a s drobnými sta-

vebnými odpadmi zodpovedá obec. Tá 

cestou všeobecne záväzných nariadení 

(ďalej len VZN) organizuje ich likvidá-

ciu. V podmienkach obce Abrahám ide 

o VZN č. 3/2022, ktoré vo svojich usta-

noveniach pojednáva hlavne o cenách za 
likvidáciu komunálneho a drobného sta-

vebného odpadu. Pre zhrnutie predmet-

ného VZN je asi najdôležitejšie číslo 

poplatok 27 € pre osobu/rok (Hoste 27 €, 

Majcichov 30,66 €, Pusté Úľany a Malá 

Mača majú iný systém poplatkov) za vý-

voz komunálneho odpadu.  

V zmysle zákona o odpadoch č. 79/2015 

Z. z. a zároveň zákona č. 582/2004 Z. z. 

o miestnych daniach a poplatku za komu-

nálne odpady je obec povinná pri stano-

vovaní poplatku vychádzať zo skutoč-

ných nákladov vynaložených na naklada-

nie s komunálnym odpadom a drobným 

staveným odpadom. V praxi to znamená, 

že obec nesmie pri vyberaní poplatku vy-

brať vyššiu sumu, ako sú jej náklady 

na odpadové hospodárstvo, ale zároveň 

ani nesmie dotovať náklady odpadového 

hospodárstva. Aké sú fakty v podmien-
kach obce Abrahám:  



Abrahámske noviny, ročník 20, 2023  číslo 3                                                                                                                   Strana 12 

 

 

Rok Výdaje Príjmy Deficit ± Komunálny odpad v t Objemový odpad v t Percento vytriedenie 

2022 50 111 35 442 ‒14669 186,84 25,26 30,33 

2021 50 282 36 017 ‒14265 201,37 17,3 32,23 

2020 39 139 27 787 ‒11352 203,56 15,4 25,71 

Spolu 139 832 99 264 ‒40268 591,77 57,96 x 

Samostatnou kapitolou sú poplatky za 

likvidáciu odpadov, ktoré dlhodobo ne-

pokrývajú náklady, a rozpočet obce je 

v rozpore so zákonom zaťažovaný vý-

dajmi, na čo nie sú určené. Za minulý rok 

ide o 14 669 €, ktoré mohli byť použité na 

zveľadenie obce. Takmer s istotou, podľa 

priebežného čerpania rozpočtu, bude roz-
počet deficitný v oblasti nakladania s od-

padmi aj v roku 2023. 

Ako bolo už spomenuté v úvode prí-

spevku, okolité obce sú v triedení odpadu 

omnoho efektívnejšie. Na porovnanie, 

v prípade dosiahnutia percenta vytriede-

nia odpadu rovnakého ako v obci Majci-

chov, by bolo obcou Abrahám vyprodu-

kovaných o 34,18 t odpadu menej. 

Na základe úrovne vytriedenia komunál-

nych odpadov sa podľa zákona č. 

329/2018 Z. z. platí poplatok do Environ-

mentálneho fondu za uloženie odpadov 

na skládke nasledovne:  

Úroveň 

vytriede-

nia X v % 

Sadzba za príslušný  

rok v €/t 

X≥10 2019 2020 2021 

 a nasled. 

roky 

10<X≥20 17 26 33 

20<X≥30 12 24 30 

30<X≥40 10 22 27 

40<X≥50 8 13 22 

50<X≥60 7 11 15 

X≥60 7 8 11 

Pri bližšom pohľade na tabuľku je zjavný 

rozdiel poplatkov do Environmentálneho 

fondu v závislosti od schopnosti obce 

triediť odpad. V reči čísel by sme v prí-

pade úrovne vytriedenia viac ako 60 % a 

v prípade komunálneho odpadu 

s hmotnosťou 186,84 t zaplatili 

o 2989,44 € menej len do Environ-

mentálneho fondu. Samozrejme 

v prípade zníženia množstva od-

padu je potrebné pripočítať úsporu 
nákladov na skládkovanie a odvoz, 

kde by sa ušetrili rádovo ďalšie ti-

sícky eur, ktoré ako sa hovorí, idú 

dnes hore komínom. 

Prostriedky Environmentálneho 

fondu, do ktorého obce prispievajú 

podľa množstva skládkovaného 

odpadu, sú následne prerozdeľo-

vané aj medzi obce za podmienky, 

že vytriedia minimálne 31 % odpadu (v 

rokoch 2020 ‒ 33 %, 2021 ‒ 34 %, od 

2022 ‒ 31 % kvôli výkupu PET nápojo-

vých obalov a plechoviek). Je to jedna 

z foriem motivácie pre obce. Obec Abra-

hám však na rozdiel od okolitých obcí 

nemá nárok na príspevok, ktorým by ob-

dobne znížil náklady na likvidáciu odpa-

dov.  

V kontexte triedenia odpadov si pomô-

žem obrázkom od „Priateľov zeme“, 

ktorý ilustruje zloženie odpadu v bežnej 

domácnosti. Pri pohľade naň si musíme 

priznať, že je len na nás, či venujeme pat-

ričnú pozornosť odpadom a triedime 

v maximálnej možnej miere, aby sme 

svojou činnosťou neznečisťovali životné 

prostredie.  

Ako už bolo spomenuté, naše aktuálne 

percento vytriedenia je iba 30,33 a pri po-

rovnaní s okolitými obcami nie sme 

žiadni premianti. Ambícia vytriedenia 

odpadu v Slovenskej republike je 55 % do 

roku 2026, na čo nám zostávajú 2 roky, 

takže ako sa hovorí: „Držte si klobúky, 
pôjdeme dolu kopcom, a keď nebudeme 

triediť, tak budeme platiť!“ Z vyššie uve-

dených údajov je zrejmé, že aby sme po-

kryli náklady spojené s odpadmi bez 

zmeny prístupu, už dnes by sme mali pla-

tiť 38,50 € za osobu v domácnosti. Záro-

veň sa možno domnievať, že poplatky do 

Environmentálneho fondu, ako aj za 

skládkovanie sa budú zvyšovať. Obce, 

ktoré venovali odpadom pozornosť v mi-

nulosti, na tom ušetria, a iné si budú mu-

sieť priplatiť. Nechávam na Vás posúdiť, 

do ktorej skupiny budeme patriť. Očaká-

vania, že náklady spojené s odpadom ne-
budú skokovo rásť, sa javia ako iluzórne.  

Je zrejmé, že v tejto oblasti bude vždy ur-

čitá miera nespravodlivosti, ale našou 

snahou by malo byť, aby bola čo najmen-

šia. Kto separuje – mal by ušetriť, kto je 

ľahostajný – bude musieť zaplatiť! Bez 

zmien v oblasti odpadového hospodár-

stva to však nepôjde a obecný úrad bude 

nútený nájsť čo najspravodlivejšie rieše-
nie. 

Dúfam, že tento príspevok, v ktorom som 

sa pokúsil v číslach 

vyjadriť problema-

tiku odpadov, bude 

viesť k zamysleniu, 

ako byť lepším člo-

vekom vo vzťahu 

k životnému pro-

strediu. Stále platí zá-
sada, že najlepší od-

pad je žiadny odpad, 

ale rešpektujúc aktu-

álny spôsob života sa 

spoločne pokúsme o to, aby bolo toho od-

padu čo najmenej. Budúcnosť nám ukáže 

v číslach, ako sa nám v tejto oblasti bude 

dariť a či budeme viac triediť, alebo viac 

platiť. 

  Ing. Peter Koška, PhD.  

   poslanec OZ
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ABRAHÁMSKA LÍTAČKA 2023 

Dňa 9. septembra sa v Abraháme už tra-

dične konala súťaž Abrahámska Lítačka. 

Máme teda za sebou siedmy ročník pre-
kážkového behu pre všetkých od 0 do 99 

rokov pod záštitou nášho OZ Cez pre-

kážky. 

V tomto roku sme privítali rekordnú 

účasť 105 prihlásených a 99 štartujúcich. 

Bol to zatiaľ najúspešnejší ročník. Bojo-

valo sa v piatich kategóriách: deti, juniori 

a juniorky, ženy a muži. Prekážky sme 

budovali vlastnými silami a veľké „ďaku-

jem“ patrí POD Abrahám, ktoré nám po-
mohlo s výstavbou slamenej veže, a DHZ 

Abrahám, ktorý vyrobil pre súťažiacich 

dokonale blatovú prekážku. Celkovo sme 

vybudovali 11 prekážok, kde súťažiaci 

niektoré prekážky preskakovali, ťahali 

závažie, hádzali oštepom, brodili Gidru, 

prenášali pneumatiky, šplhali na lezeckej 

sieti, plazili sa v blate, robili „angličáky“, 

rúčkovali, prechádzali kladinou a do sa-

motného cieľa bežali 3,3 km. Detská trať 

bola rovnako náročnou výzvou, len dĺžka 
trate bola 2,5 km.  

Všetci pretekári prišli do cieľa unavení 

a zablatení, ale vo výbornej nálade, plní 

endorfínov a svojimi výkonmi vytvorili 

perfektnú atmosféru v cieli. Všetci podali 

perfektné výkony, mnohí siahli na dno 

svojich síl, ale v závere dokázali prekro-

čiť cieľovú pásku s úsmevom. Našich ví-

ťazov môžete vidieť tu: 

Deti: 1. KOLODZIEJ Vratislav 

 2. DLUGOŠOVÁ Gréta 

 3. LACKOVIČ Dávid 
Juniorky: 1. HANÚSKOVA Michaela 

  2. LELOVICSOVÁ Natália 

  3. ZBYTEKOVÁ Alžbeta 

Juniori: 1. HANUSKA Martin 

 2. CUNINKA Samuel 

 3. FARKAŠ René 

Ženy: 1. SKLENÁROVÁ Jana 

 2. JANÁSOVÁ Ivana 

 3. BELICOVÁ Lucia 

Muži: 1. FIĽAK Matej  

 2. MIKO Marcel  
 3. ŠTURDÍK Dominik  

Odozvy od súťažiacich boli veľmi pozi-

tívne a presne takáto spätná väzba nás sa-

motných zaväzuje, aby sme do ôsmeho 

ročníka prišli ešte s lepšou organizáciou, 

prepracovanejšími prekážkami a aby sme 

nezabudli, že naše preteky sú a musia 

zostať komunitné, „dedinské“, priateľské, 

zábavné a hlavne naše ‒ Abrahámske. 

Tento rok bol pre nás náročný, keďže 

máme v pláne každým rokom sa zlepšo-

vať a samotné preteky robiť bezpečnejšie, 

každý rok zaujímavé a dostatočne ná-

ročné tak, aby dokázali preveriť všetkých 

pretekárov. Prípravu trate a úpravu prie-

storu sme museli začať skôr. Postavili 

a vylepšili sme prekážky a zároveň sme 

vytvorili pre Abrahámčanov priestor na 

prechádzky tým, že sme vyčistili a poko-

sili priestor okolo Gidry a poľnej cesty 
smerom k „novým domom“. Samo-

zrejme, že naše ambície sú väčšie 

a chceme tento priestor aj naďalej skráš-

ľovať.  

Sme radi, že Abrahámska Lítačka je 

v programe nielen miestnych, ale aj súťa-

žiacich z rôznych kútov západného Slo-

venska, či dokonca Čiech. Teší nás záu-

jem aj pre to, že aj v malej dedinke (síce 

na prvých miestach v zozname obcí Slo-

venska      ) dokážeme usporiadať podu-

jatie, ktoré dokáže privítať množstvo 

ľudí, a tým aspoň čiastočne spropagovať 

našu obec. Je pozitívne, že sa zapájajú 

malí a mladí Abrahámčania a účasť je 

z roka na rok väčšia. 

Záverom chcem poďakovať všetkým 

účastníkom preteku, ale aj našim dobro-
voľníkom, ktorí nám pomohli pri samot-

nej organizácii a bez nich by to určite ne-

šlo (Andrea, Shay a Marcel Hatiarovci, 

Jozef Ivančík, Tunde Lorincz, Julka 

a René Farkašovci, Miloš Florkovič, Zu-

zana Gašparová, Martina Liptáková, At-

tila Molnári, Peter Masár, Heňa a Peter 

Plavuchovci, Ladislav Buček, Lenka 

Sporková). Ďakujeme za podporu obci 

Abrahám, POD Abrahám a DHZ Abra-

hám. Skvelé zábery dronom nám vytvoril 

p. Juraj Lackovič. 
Tešíme sa ďalší ročník. 

Váš tím OZ Cez prekážky (Zuzana a Ro-

bert Dlugošovci, Julka Farkašová 

 a Dušan Lipták)  
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STRELECKÁ SÚŤAŽ

Za pekného počasia sa v sobotu 7. ok-

tóbra na strelnici vo Veľkých Úľanoch 

uskutočnili strelecké preteky, ktoré orga-

nizoval Nike strelecký klub Abrahám. 

Boli to prvé strelecké preteky novovznik-

nutého klubu, ktorý bol založený v tomto 

roku. Účasť bola veľmi dobrá. Na preteku 

sa zúčastnilo 28 dospelých a 7 juniorov. 
Prezentácia účastníkov prebiehala od ôs-

mej do deviatej hodiny, nasledoval nástup 

súťažiacich, ktorých privítal predseda 

Nike SK Abrahám Ing. Peter Koška 

a v krátkom príhovore zaželal súťažiacim 

presnú mušku a poďakoval obci Abra-

hám za poháre pre víťazov súťaže. Po in-
formáciách o priebehu súťaže a bezpeč-

nosti sa preteky zahájili. Strieľalo sa z 

malokalibrovej odstreľovačky na vzdiale-

nosť 50 metrov. Každý pretekár postupne 

strieľal na 6 terčov, a to: benchrest, 

rukojemník, útočník, kolieska, zápalky 

a kocky. Pre predstavu náročnosti preteku 

uvádzam príklad: terč rozsypané zápalky 

pozostáva z desať zápaliek skutočnej veľ-

kosti, kde bolo potrebné trafiť do hla-

vičky zápalku na vzdialenosť 50 metrov. 

Súťaž prebiehala počas dopoludnia až do 

14. hodiny, kedy boli vyhodnotené jed-

notlivé kategórie. Po odovzdaní trofejí 

poďakoval riadiaci súťaže všetkým za 

účasť a pozval účastníkov na ďalšiu sú-
ťaž, a to v mierenej streľbe z pištole a re-

volveru v mesiaci november.  

Výsledky:  

Dospelí: 1. Ľuboš Vrbovský – 433b 

    2. Pavol Bartoš – 432b 

    3. Matej Uríček – 428b 

Juniori:  1. Alex Bartoš – 404b 

   2. Matúš Haluza – 354b 

   3. Lucián Adamec – 312b 

M. Vrbovský
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DUŠIČKY A  PAMIATKA ZOSNULÝCH 

Koniec októbra a začiatok novembra sa 

u nás nesie v znamení spomínania 

na tých, ktorí už nie sú medzi nami. Du-
šičky sú 2. novembra a poznáme ich 

pod oficiálnym názvom "Pamiatka zos-

nulých". Aká je história sviatku dušičiek? 

Sú prezdobené hroby znakom zbožnosti 

alebo len výdobytkom modernej doby? 

Pamiatka zosnulých, ktorá sa ľudovo na-

zýva "Dušičky", má pôvod u predkres-

ťanských Slovanov. Pôvodne sa tento 

sviatok slávil niekoľkokrát ročne. Uctie-

vanie zosnulých prebiehalo v minulosti 

podobne ako pohrebné rituály - na hro-
boch sa konali hostiny, pilo sa a tanco-

valo v maskách. Inscenovali sa dokonca 

súboje so zlými duchmi. V 10. storočí 

pod vplyvom kresťanstva vznikol z pô-

vodných osláv len jeden sviatok, a to 

kresťanský sviatok Pamiatka zosnulých. 

Ten sa slávi i dnes,  

Dušičky - pamiatka zosnulých pripadá 

tento rok na štvrtok 2. 11. 2023 a mnohí 

z nás budú vtedy spomínať na blízkych, 
ktorí navždy opustili tento svet. Dušičky 

môžeme osláviť rôznymi spôsobmi -  za-

pálením sviečky, modlitbou, myšlienkou, 

či rozprávaním príbehov a zážitkov. 

Samotné Dušičky môžete brať zo svet-

skej stránky, čo symbolizuje: úprava hro-

bov, zapaľovanie sviečok a kladenie ven-

cov na hroby. V minulosti boli hroby 

veľmi jednoduché, na jeseň sa na ne 

kládla čačina a jedna - dve sviečky. Bo-

hatšie vrstvy ľudí si budovali rozmernej-
šie hrobky. Druhá stránka tohto sviatku je 

duchovná, kedy sa ľudia modlia za duše 

mŕtvych príbuzných a v kostoloch sa 

za nich slúžia omše. 

V súčasnosti sa veľa ľudí upína hlavne 

k zdobeniu hrobov. Tejto činnosti nie-

ktorí venujú možno až príliš veľkú pozor-

nosť a taktiež veľa peňazí. Skúsme sa 

skôr pomodliť, zaspomínať, porozprávať 

deťom príbeh o ich starej mame alebo 
dedkovi, aby hlavná myšlienka sviatku 

celkom nevymizla. A taktiež myslime 

na prírodu; ľudia by sa mali vyvarovať 

plastových vencov a kvetov a skôr siah-

nuť po prírodných materiáloch.  

Sviatok všetkých svätých sa u nás slávi 1. 

novembra a tento rok ho budeme sláviť 

v stredu. 1. november je zároveň dňom 

pracovného pokoja a prikázaným sviat-

kom. Tento sviatok je úzko prepojený 
s Dušičkami a má tiež kresťanský základ. 

História Sviatku všetkých svätých siaha 

až do 4. storočia nášho letopočtu, kedy 

východné kultúry slávili sviatok všetkých 

mučeníkov. 

V západnej cirkvi sa Sviatok všetkých 

svätých začína sláviť začiatkom 7. storo-

čia, kedy pápež Gregor III. nechal posta-

viť v chráme svätého Petra kaplnku 
na uctievanie všetkých svätých apošto-

lov, mučeníkov a spravodlivých. 

 

Zdroj internet  
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